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17. 9. 2023 – Hlavně být kolem Krista 

 

1. čtení: Kaz 4, 7-12 
 
Píseň: NEZ318 – Kdo na kolenou klečí 
  
Základ kázání: Mt 18, 18-35 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

minulou neděli jsme se věnovali spíše kritickým pohledům na 
lidská společenství. Na přirozenou lidskou tendenci k sektářství ve 
všech skupinách. Od rodiny až po národy, církve, firmy. Protože už ve 
vztahu k vlastní duši má každý jedinec „sektářské“ sklony. 

V závěru jsem minulý týden nabídl Boží alternativu: Neutvářet 
skupinky a společenství proto, že prostě nemáme na výběr. Protože 
prostě někam patřit chceme a musíme. Protože bez ostatních 
nemůžeme žít. Tou alternativou byl verš z dnešního druhého čtení: 
Kde se lidé scházejí kolem Krista, kvůli Kristu, pro Krista, protože 
Kristus, tam je Kristus jejich středem, centrem. A tak se může stávat 
také počátkem a koncem. 

Síla takových skupin i společenství je nápadná už v dějinách: 
V židovských – stejně jako v křesťanských. V obecenstvích, která se 
zásadně a v nejzákladnějších věcech vymykala, vymykají a mají 
vymykat lidské přirozenosti. I přirozeného skupinového fungování. A 
místo, aby tyhle malinkaté menšiny zmizely z povrchu zemského 
právě pro svou nepřirozenost, opak je pravdou. Židovství se 
nepodařilo zničit ani pomocí výdobytků moderních technologií. Ani 
za tisíciletí nenávisti, pogromů, pronásledování a vraždění. 

A křesťanství se k tomu navíc ještě rozmohlo do největší 
skupiny lidského rodu, kterou si člověk vybírá. Není národnosti, 
které by bylo víc. Není kulturního okruhu, jehož by bylo víc než 
křesťanů. 

O síle skupin, jejichž počátkem, centrem i koncem je Bůh 
v Kristu, hovoří i dnešní oddíl z Mt. Ale i křesťany bývá snadno 
chápán magicky – protože i křesťané snadno a rádi projevují 
sektářské, protože modlářské, rysy. 
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Také proto ho autor evangelia doplnil oním zvláštním 
podobenstvím. Aby ukázal, jak snadno se i křesťanská společenství, 
skupiny, komunity nebo obce propadají do nejhrubšího pohanství a 
modloslužby. Protože tak snadno se Boží milost stává i křesťanům 
nástrojem obohacení sebe sama. A tak podporou sobectví a 
sebestřednosti. A tak hříchu a zla. A s takovými jednotlivci i obcemi 
se Hospodin vypořádává, jak sám uznává za vhodné! 

Abychom alespoň my, dědici biblických náboženství, byli tak 
milosrdní, jako je Bůh k nám i k jiným. Abychom stejnou milost, 
kterou nás Kristus vykoupil z věčnosti smrti a pekla, prokazovali 
někomu jinému. Člověk z podobenství se dočkal milosti a odpuštění 
dluhu tisíců hřiven. Dnes bychom řekli: Stovek milionů. Ano, jde o 
nápadně nesplatitelný dluh – ale přesto se Hospodin ustrnul a 
smiloval. Až k plnému odpuštění. A tak vlastně ke své veliké škodě – 
kolik dobra mohl ten král udělat za ten splacený dluh! Alespoň 
postmoderní pohan tak rád přemýšlí… A tak se míjí s nejvyšším a 
nepřemožitelným dobrem odpuštění, a tak spásy, a tak věčnosti. 

Ale tenhle omilostněný a na-milost-přijatý se vzápětí chamtivě a 
alibisticky vrhl na svého bližního, jehož dluh byl nesrovnatelně 
menší. Dokonce zanedbatelný – sto denárů si vydělal i obyčejný 
nádeník za sto dnů. Kam se to hrabe na stovky milionů dluhu jeho 
věřitele. 

Jiní evangelisté pak komunikují stejné jinými slovy: Synově 
světa jsou k sobě prozíravější než synově světla. Totiž že lidé 
považující se za křesťany a „Boží“ jsou k sobě hnusnější, 
nemilosrdnější, nenávistnější než pohané. Víc než pohané se 
navzájem ponižují, zneužívají, urážejí, pomlouvají, odírají a lžou o 
sobě. A tak vytváříme, paradoxně, snadno mnohem dysfunkčnější, 
nemocnější, zlejší společenství a obecenství. 

Přestože Hospodin tolik odpustil. Nebo protože Bůh odpustil 
neodpustitelný dluh? Přerostli jsme lidskou přirozenost tvrdící, že 
„co nic nestojí, za nic nestojí?“ Nebo chápeme moc a sílu odpuštění, 
vykoupení a spásy? Cenu lásky a života a času, které jsou vždy 
zadarmo? 

Proto i Petr slyšel, že odpouštět má svému bratru „do aleluja.“ 
Dokud ten přichází s upřímným pokáním. Ne jen „sedmkrát.“ Ačkoli 
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už představa, že bychom jednomu člověku odpustili sedmkrát, se 
nám asi protiví… A co potom sedmdesát sedmkrát? 

A tak se i v lidských církvích nijak moc vzájemně neslouží. Tím 
méně „těm venku.“ Stejné platí pro sebeoběť křesťanů. Ale přitom 
každý i evangelík dobře ví, co „by se mělo“ i v církvi a ve sboru. 

A tak je běžnou i křesťanskou praxí vrhat se na tu malou 
skupinku laskavých, obětavých, sloužících a méně-dlužících. 
Vymýšlet, co dalšího by měli dělat. Jak a kdy to mají dělat – „chytat je 
pod krkem.“ Zejména z úst těch, kteří se považují za zbožné, věrné, 
bez viny. Ale nějak nikdo neví, komu, čím a jak vlastně tito „zbožní“ a 
„nevinní“ prospívají. Jak a čím následují příklad Kristův. 

Také proto celé podobenství končí děsivě: I s námi bude 
nebeský Otec jednat nemilosrdně, pokud se neproměníme Božím 
milosrdenstvím. Pokud nebudeme jednat milosrdně – už v odpuštění. 
Pokud místo rozsévání Boží milosti si ji uzurpujeme. Nebo dokonce 
někomu bráníme k Boží milosti a odpuštění přicházet – zejména 
hříšníkům. Protože právě tak jednal i Kristus, nebo ne? 

Hospodin Bůh si sám ohlídá, kdo „plýtvá“ jeho odpuštěním a 
milostí. A naloží s nimi podle jejich jednání – kdo je nemilosrdný, je 
souzen nemilosrdně. Tak to přece sám chce – protože žije vůči 
bližním. 

To vše je pak také doplněním, zkompletováním onoho zaslíbení 
z úvodu: Pokud se scházíte kolem Krista, pak je vaším centrem, 
středem, těžištěm. A tato Kristova Církev bude nepřemožitelná. A 
podle toho se poznáte: Budete milosrdní, odpouštějící, sloužící, plní 
Boží milosti, pomoci a sebeoběti. Pro dobro ostatních. Jako právě 
Ježíš Kristus. 

A proto jsou taková společenství nezničitelná prostředky tohoto 
světa. Proto trvají tisíciletí. Navzdory tisíciletým snahám o 
plánovanou likvidaci. Na rozdíl od tolika říší, náboženství, církví, 
politických stran a dalších skupin, které znovu a znovu končí 
v propadlišti dějin. 

Protože se stále znovu objevují malé skupinky, které se opravdu 
scházejí v Kristově jménu. Které se scházejí kvůli Bohu, ne hlavně 
kvůli sobě samým. Které se scházejí pro pomoc ostatním, ne hlavně 
pro vlastní dobrý pocit. I mezi židy Ježíšovy doby. I mezi křesťany 
dnes. Dokonce i v Českobratrské církvi evangelické. 
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Skupinky, které nesou násobně větší společenství svými 
modlitbami, službou, pravidelnými cestami za Kristem. Hrstečky, 
které se odmítají podřizovat lidskému i uvnitř církví, nýbrž trvají 
stále znovu na Božím. Znovu a znovu v rozporu, v napětí a konfliktu 
s církevníky – často větším než s pohany. 

Protože pro církevníka je Boží milost i odpuštění tak 
samozřejmá, až bezcenná. A proto ji samozřejmě odmítají jakkoli 
prezentovat vůli komukoli jinému. Církev, sbor, farář, Kristus sám 
jsou tu přece pro „nás“ – ne pro Hospodina, ne pro bližní. I církev je 
tu přece od udržování našich chtění, pocitů, skupinek, sborečků – ne 
pro slávu Božího jména a spásu lidí! 

Proto má být středem Kristus. Středem už plánovaným – ať už 
vyrážíme kamkoli. A také uskutečňovaným – ať už jsme kdekoli. I 
kdyby se kolem něj shromáždili třeba jen dva – farář a jeden zájemce. 
Nebo táta a máma. Rodič a dítě. Dva kamarádi. Ale třeba i úplní 
cizinci. 

Takové obecenství, komunitu, obec, společenství nepřemůžou 
ani brány pekla. Protože se dobrovolně vzdává jakéhokoli dojmu 
vlastní moci. Vlastní důležitosti. Vlastního práva na existenci. Protože 
to vše zasvěcuje a podřizuje nebeskému království Ukřižovaného. A 
tak spáse ostatních. Dobru ostatních. A navíc ještě nezištnému. 

Místo aby se přirozeně a logicky snažili lidé a naše skupinky 
hlavně zachránit a udržet sami sebe. Svou skupinku. Své náboženství. 
Svou víru. Nedejbože penězi nebo firemními praktikami. Ale i to 
známe už z Písem: Kdo zachrání svůj život, ten jej ztratí. Jednotlivec, 
sbor i církev. Ale kdo ztratí svůj život pro Boží milost, ten jen nalezne. 
Opět jak jednotlivec, tak sbor i církev. 

Tak i slovy dnešního oddílu: Kde jsou dva nebo tři shromážděni 
v Kristově jménu, tam je Kristus sám uprostřed nich. Uprostřed nich 
samotných i mezi nimi. Kristus, který sám přemohl i nejhlubší peklo. 
A který také vše své plně podřídil Boží vůli. Pro odpuštění a spásu 
bližních. Které působí a zachraňují i tisíce let po Ježíšově tělesné 
smrti. A budou až do konce světa. 

Amen. 

 

Píseň: NEZ195 – Vzdávám ti, Bože, chválu svou 


